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Ce firme au ales studenții aflați în fruntea listelor de absolvenți ai Facultații de

Drept și cum au fost primii pași în profesie | Azi, despre avocatura vazuta „din

interior”, alaturi de Alexandra Tuța, unul dintre cei mai buni absolvenți ai

promoției 2021, care a ales sa se alature echipei Reff & Asociații: ”Mi-am dorit

dintotdeauna sa fiu avocat litigant și, deși începutul a fost marcat de emoții, aș opta

din nou pentru același parcurs profesional, întrucât este cel care ma împlinește”

Alexandra Tuța traiește din plin noua etapa din viața sa profesionala. Tânara activeaza în  departamentul

de Litigii administrative și comerciale din cadrul Reff & Asociații SPRL, societate afiliata Deloitte. Se

declara mândra de faptul ca este parte a unei echipe de avocați tineri și foarte bine pregatiți.  „Întrucât fac

parte din echipa de Litigii administrative și comerciale, îmi exercit profesia prin acordarea de asistența

juridica și reprezentare în cauze de drept administrativ, precum și de drept civil lato sensu (incluzând spețe

care necesita cunoașterea și/sau aprofundarea legislației speciale în domeniul executarilor silite, al dreptului

bancar, în sectorul energetic, urbanistic sau de agribusiness)”, menționeaza Alexandra.

Litigiile pe care le gestioneaza echipa din care face parte sunt dintre cele mai complexe în piața avocaturii de

business din România, oferindu-i oportunitatea de a se implica în mandate relevante pentru aceasta arie de

practica. „Sunt mândra ca pot contribui în astfel de proiecte datorita încrederii pe care coordonatorii mei, Mihnea

Galgoțiu-Sararu și Ana Galgoțiu-Sararu, mi-au acordat-o înca de când am devenit avocat stagiar. Sub acest

aspect, sunt recunoscatoare pentru ca am beneficiat în mod constant de oportunitați de dezvoltare foarte valoroase,

de sfaturi și de coordonare din partea lor și a celorlalți colegi, astfel încât sa îmi pot descoperi și valorifica

potențialul în calitate de tânar avocat. În particular, un rol deosebit de important în integrarea și formarea mea l-a

avut Anca Belciu, careia doresc sa îi mulțumesc (și) pe aceasta cale pentru sprijinul, rabdarea și încrederea pe care

mi le-a acordat. În primii ani de practica, este esențial sa ai alaturi de tine, în mod real, un mentor, alaturi de care

sa îmbrațișezi provocarile inerente ale profesiei și sa devii cea mai buna versiune a ta. Anca și-a asumat în mod

natural un astfel de rol, iar pentru o colaborare atât de frumoasa nu pot decât sa fiu recunoscatoare”, marturisește

interlocutoarea 

Biz

Lawyer.

În cadrul echipei, Alexandra a fost încurajata sa fie proactiva, sa își exprime în mod liber și argumentat ideile și a

fost implicata în mod real în proiecte din ce în ce mai complexe, direct proporțional cu experiența și abilitațile

dobândite pe parcursul anilor de stagiatura. „Nu în ultimul rând, am fost susținuta în a desfașura și proiecte

personale, independent de mediul profesional din care fac parte, iar nevoile și prioritațile mele au fost luate în

considerare în stabilirea și evaluarea obiectivelor profesionale”, mai spune tânara.
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Descopera oportunitațile de recrutare de pe LegiTeam! GRATUIT.

 

              

Orice început are provocarile sale

În ceea ce privește examenul de primire în profesia de avocat, Alexandra Tuța subliniaza faptul ca are drept

finalitate evaluarea cunoștințelor fundamentale la cele cinci materii esențiale în domeniul juridic: organizarea și

etica profesiei de avocat, drept civil și drept procesual civil, respectiv drept penal și drept procesual penal.

„În linie cu sesiunile anterioare anului 2021 (an în care am dobândit calitatea de avocat stagiar), nivelul de

dificultate al examenului a fost mediu spre ridicat, fiind evaluate, din punct de vedere tehnic, atât cunoștințele de

baza din materiile sus-menționate, cât și raționamentele logico-juridice pe care orice profesionist în drept trebuie

(sau ar trebui, dupa caz) sa le realizeze în desfașurarea activitații”. arata interlocutoarea 

Biz

Lawyer.

Alexandra marturisește ca a investit timp și dedicare în mod considerabil în vederea pregatirii acestui examen,

întrucât singura sa dorința, de când a devenit studenta a Facultații de Drept din cadrul Universitații din București, a

fost sa fie avocat.

„Pentru acest motiv, m-am pregatit în mod constant și cât se poate de aprofundat înca din perioada studiilor de

licența, astfel încât vara anului 2021 a fost dedicata exclusiv consolidarii noțiunilor deja învațate prin intermediul

unor recapitulari intense ale legislației și ale literaturii de specialitate. Ca tehnica de pregatire a examenului, mi-am

structurat un plan de recapitulare foarte bine definit în raport de timpul pe care l-am avut la dispoziție în acest

scop, urmarind sa parcurg materia în mod preponderent practic, iar nu teoretic. De aceea, rezultatele au fost pe

masura așteptarilor, fiind admisa în profesia de avocat cu 91 de puncte”, detaliaza tânara.

Ulterior admiterii, a pașit în profesia de avocat cu mult entuziasm, cu dorința de a dobândi cât mai multe

cunoștințe în ramuri de drept diverse și de a-și dezvolta aptitudinile în mod practic alaturi de o echipa de

profesioniști desavârșiți în domeniu.

„Am fost deopotriva nerabdatoare și curioasa sa îmi exercit profesia în adevaratul ei sens, prin abordarea

noțiunilor teoretice (pe care cred cu tarie ca orice profesionist care se respecta și care își respecta activitatea trebuie

sa le stapâneasca) într-un mod pragmatic, raportat la dinamica pieței și la relația avocat-client. În acest scop,

mi-am propus sa fiu receptiva la toate sfaturile care urmau a mi se oferi și deschisa spre a depași zona de confort.

Desigur, orice început are provocarile sale, cu atât mai mult cu cât te desprinzi dintr-un mediu în care accentul se

plaseaza asupra noțiunilor teoretice, iar nu practice. Realitatea este ca nu ești pregatit sa fii avocat imediat ce

absolvi cursurile de licența, fiind esențial sa înțelegi foarte bine situațiile particulare cu care se confrunta fiecare

client și sa te adaptezi în mod constant rigorilor practice pe care le implica exercitarea concreta a profesiei. De

aceea, apreciez ca, în perioada stagiaturii, avocatul stagiar trebuie sa devina parte dintr-un colectiv care sa îl

sprijine în acest proces de învațare și dezvoltare profesionala, care sa îi ofere oportunitați de creștere și care sa aiba

încredere în potențialul sau”, argumenteaza tânara.

page 2 / 6

http://www.legiteam.ro
http://www.legiteam.ro


www.bizlawyer.ro
Un proiect al Bullet Media & 648 Group
2024-03-12 08:12:32

Opiniile unor profesioniști care ocupa poziții de     top    în          departamentele juridice ale unor companii

importante, pe platforma www.in-houselegal.ro. Urmarește temele dezvoltate  de     avocați   sau     membri      ai

comunitații In-houseLegal și propune      subiecte.

    

A ales un mediu de lucru care i-a oferit libertatea de a se exprima și dezvolta

Dorința sa de a învața de la cei mai buni a ghidat-o și atunci când a optat pentru firma de avocatura în cadrul careia

sa-și înceapa drumul în profesie. Alexandra amintește ca, în perioada studiilor de licența, și-a realizat stagiile de

practica într-una dintre cele mai mari societați de avocatura din România. „Pentru acest motiv, mi-am dorit sa îmi

încep cariera în avocatura de business, într-un mediu competitiv și dinamic, format din profesioniști desavârșiți,

care sa ofere servicii integrate, de cea mai înalta calitate juridica, adaptate ritmului alert în care societatea

evolueaza în era digitala. Într-o prima etapa, a fost prioritar ca societatea de avocatura spre care urma sa ma îndrept

sa ma poata include în proiecte cât mai complexe și sa îmi ofere oportunitați de dezvoltare transversala cât mai

diverse. De asemenea, mi-am dorit sa fiu susținuta în a-mi descoperi și valorifica potențialul în scopul de a deveni

cea mai buna varianta a mea - prin încurajarea gândirii critice, a libertații de exprimare și a schimbului interactiv și

argumentat de idei și viziuni, dar și a transparenței decizionale. Mi-am dorit sa lucrez alaturi de oameni care sa fie

deschiși catre dialog și care sa faciliteze procesul de tranziție de la mediul academic la mediul profesional prin

înțelegerea nevoilor personale ale tinerilor avocați, fara ca acest lucru sa fie considerat un compromis sau o

abdicare de la garanția exercitarii profesiei în acord cu cele mai înalte standarde de performanța juridica. Nu în

ultimul rând, echilibrul dintre viața personala și profesionala și existența unui program flexibil au fost factori

foarte importanți în alegerea primei societați de avocatura cu care sa colaborez”, explica interlocutoarea 

Biz

Lawyer

.

Referitor la acest ultim aspect, Alexandra a observat ca, la ora actuala, tinerele generații prioritizeaza conceptul de

work-life balance. În acest context, atrage atenția ca timpul pe care fiecare îl dedica în scopuri personale (fie ca

discutam despre cele pur personale, fie ca avem în vedere obiectivele profesionale setate în alte zone de

dezvoltare) este esențial în vederea desfașurarii activitații cu dedicare și motivație, la cele mai înalte standarde de

calitate.

„Și eu, la rândul meu, consider ca acest echilibru între viața personala și viața profesionala constituie un factor

important, pe care profesia de avocat, în ansamblu sau, trebuie sa îl priveasca mai degraba ca pe o regula decât ca

pe o excepție. În aceasta privința, cred foarte mult în ideea de a-ți exercita profesia în mod liber și independent nu

doar la nivel declarativ (legal sau statutar), ci în mod faptic. Cred cu tarie în faptul ca orice profesionist, indiferent

de nivelul de experiența pe care îl are, trebuie sa fie încurajat și susținut sa se manifeste în mod liber și creativ și sa

se dezvolte la nivel personal și profesional în mod pluridirecțional - atât în cadrul formei de exercitare a profesiei,

cât și în afara sa. Este sigur ca nu exista un mediu profesional perfect - fiecare dintre opțiuni are avantaje și

dezavantaje pe care fiecare avocat stagiar trebuie sa le aiba în vedere și sa le evalueze în raport de prioritațile de

dezvoltare personala și profesionala pe care și le-a stabilit la începutul carierei. În ceea ce ma privește, aș fi refuzat

în mod cert și voi refuza întotdeauna sa fac parte dintr-un mediu de lucru rigid, inflexibil, în care libertatea de

opinie și gândirea creativa sunt descurajate”, nuanțeaza tânara.

În opinia sa, atunci când Reff & Asociații a decis sa o integreze în echipa, mai mulți factori au fost avuți în vedere,

atât din punct de vedere tehnic, cât și interuman. „ În primul rând, apreciez ca, în procesele de recrutare, este

esențial primul impact pe care îl creezi. În ceea ce ma privește, ma refer, în mod particular, la rezultatele

academice și extracurriculare pe care le-am obținut în ciclul licența și care m-au recomandat drept unul dintre cei

mai buni absolvenți ai promoției 2021. În al doilea rând, cred ca aceste rezultate au fost confirmate în cadrul
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interviului, când am avut oportunitatea de a demonstra ca noțiunile pe care le-am acumulat au fundament, putând

fi coroborate și aplicate în mod practic și interdisciplinar, prin formularea de raspunsuri prompte și foarte bine

argumentate din punct de vedere juridic fața de întrebarile tehnice adresate. În continuare, cred ca interacțiunea

umana pe care am avut-o pe parcursul interviurilor alaturi de cei care urmau a-mi deveni colegi a contribuit la

crearea premiselor necesare pentru a colabora. În concret, cred ca, dincolo de competențele tehnico-juridice, este

esențial ca orice profesionist în drept sa aiba inteligența emoționala și sociala, precum și abilitați de comunicare

interpersonala. Din aceasta perspectiva, cred ca primele discuții pe care le-am purtat au demonstrat faptul ca dețin

astfel de calitați și aptitudini, ca sunt pasionata în mod sincer de drept și ca îmi doresc sa evoluez și sa contribui la

dezvoltarea practicii de litigii administrative și comerciale alaturi de echipa”, este de parere avocatul.

  

Integrarea a urmarit adaptarea progresiva la rigorile practice ale profesiei de avocat

Alexandra mai spune ca la începutul interacțiunii cu noii colegi, a fost emoționata - nu îi cunoștea din experiențe

profesionale anterioare și era nerabdatoare sa se integreze, pentru a deveni în mod real parte din echipa. „Am avut

șansa ca acest proces de integrare sa se desfașoare în mod natural, fiind susținuta la fiecare pas de colegi. Am

apreciat foarte mult ca, la început de drum, și-au dedicat în mod considerabil timp și energie pentru a ma ajuta sa

ma adaptez ritmului accelerat în care se desfașoara activitatea în avocatura de litigii și sa evoluez alaturi de ei.

Cred ca acesta a reprezentat și principalul factor care ne-a apropiat și care a contribuit la crearea și consolidarea

unor relații de colaborare autentice între noi”, precizeaza avocatul.

Procesul sau de integrare s-a desfașurat prin parcurgerea mai multor etape. În primul rând, a participat la o sesiune

preliminara de onboarding, prin care toți avocații stagiari au fost informați cu privire la aspecte de ordin logistic și

administrativ.

Ulterior, pe parcursul primei luni de activitate, a participat la mai multe sesiuni de traininguri, prin care tinerii au

fost introduși în cultura organizaționala a firmei și prin care li s-au prezentat activitatea departamentelor atât din

cadrul Reff & Asociații, cât și din cadrul Deloitte, precum și oportunitațile pe care ele le creeaza și instrumentele

de care dispun în acest scop și pe care le pot accesa.

De asemenea, stagiarii au participat la o serie de traininguri prin care au dobândit și consolidat cunoștințe

tehnico-juridice necesare în activitatea oricarui avocat. „Cu titlu de exemplu, am participat la traininguri menite sa

te învețe cum sa realizezi un research juridic în mod eficient și complet, cum sa redactezi documente juridice

structurate sau cum sa concepi o strategie procesuala în instanța. În acest context, punctez faptul ca realizarea de

traininguri de formare profesionala și de sesiuni de mentorat reprezinta un element constant în cultura

organizaționala din cadrul Deloitte, fiind încurajate oportunitațile de dezvoltare pe multiple paliere și în raport de

diferitele arii de practica și nivele de experiența”, apreciaza interlocutoarea 

Biz

Lawyer.

Nu în ultimul rând, procesul de integrare a urmarit adaptarea progresiva la rigorile practice ale profesiei de avocat,

prin stabilirea constanta de obiective de învațare și dezvoltare și prin alocarea, în mod echilibrat, de taskuri. „În

concret, nivelul de dificultate și complexitate al activitații noastre a fost adaptat în mod gradual experienței

personale, care a fost evaluata prin sesiuni regulate de feedback, centrate pe nevoile și prioritațile individuale.

Toate aceste elemente au contribuit la adaptarea noastra la dinamica profesiei de avocat în mod treptat și sunt, în

continuare, implementate pentru ca fiecare dintre noi sa poata evolua în mod constant în cadrul echipei Reff &

Asociații”, puncteaza tânara.

Alexandra își cunoaște foarte bine atuurile, iar lucrul acesta se reflecta și în atitudinea pe care o are tânara atunci

când vine vorba despre așteparile pe care le-a avut în privința remunerației.
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„ În principiu, nu am avut așteptarea ca remunerația sa fie într-un cuantum absolut determinat - din partea mea,

exista deschidere catre negociere și oferta urma a fi evaluata în ansamblul sau, în raport de toate oportunitațile care

mi s-ar fi oferit. Cu toate acestea, am avut în vedere câteva aspecte care mi se pareau și mi se par, în continuare,

esențiale. În primul rând, mi-am dorit ca remunerația sa fie într-un cuantum apt sa asigure, din punct de vedere

obiectiv, un nivel de trai bun în Municipiul București. În al doilea rând, mi-am dorit ca remunerația sa reflecte

faptul ca voi colabora cu o societate de avocatura care face parte din Big4 - evident, în raport de nivelul meu de

experiența (entry level). Nu în ultimul rând, mi-am dorit ca onorariul care urma a-mi fi retrocedat sa reflecte o

apreciere a faptului ca am fost unul dintre cei mai buni absolvenți din generația mea, atât din punctul de vedere al

rezultatelor academice, cât și din punctul de vedere al performanțelor extracurriculare și al competențelor-cheie pe

care le-am dobândit implicându-ma activ în sectorul non-guvernamental. Sub acest aspect, precizez faptul ca eram

și sunt conștienta de faptul ca, la început de cariera, fiecare dintre noi este evaluat prin prisma potențialului sau,

criterii precum cele anterior menționate putând doar sa nasca prezumția existenței unor calitați care sa contribuie la

desavârșirea ca tânar avocat. Altfel spus, ele nu reprezinta o garanție nici a faptului ca profesia de avocat ți se

potrivește, nici a faptului ca te vei integra într-un anumit mediu de lucru. Totuși, în procesul de recrutare a

avocaților stagiari lipsiți de experiența, pâna la confirmarea concreta a unor aptitudini practice necesare exercitarii

acestei profesii, aspecte precum cele pe care le-am amintit, mai degraba relevante din perspectiva teoretica, pot

face diferența într-un absolvent bun și un absolvent foarte bun sau excepțional. Pentru acest motiv, cred ca

absolvenții foarte buni trebuie stimulați inclusiv din punct de vedere financiar în primii ani de cariera, prin

retrocedarea de onorarii diferențiate, care sa rasplateasca și sa reflecte studiul aprofundat, eforturile constante,

pasiunea și sacrificiile personale îndreptate catre formarea profesionala. Acestea fiind spuse, menționez ca

așteptarile mele financiare au fost confirmate”, susține interlocutoarea 

Biz

Lawyer.

Profesia de avocat implica îmbrațișarea constanta a unor provocari dintre cele mai diverse

Alexandra Tuța considera ca profesia de avocat implica îmbrațișarea constanta a unor provocari dintre cele mai

diverse, adaptarea permanenta la un ritm de activitate accelerat și un grad sporit de atenție la detalii. „În fiecare zi,

trebuie sa fii pregatit sa acționezi prompt și sa identifici soluțiile optime pentru fiecare dintre situațiile cu care se

confrunta clienții, respectiv pentru dezbaterile (câteodata neprevazute) care pot aparea în instanța (în particular,

daca îți exerciți profesia în calitate de avocat litigant). Pregatirea teoretica și practica trebuie sa fie continua și

corelata mutațiilor alerte ale relațiilor sociale și economice - avocatul trebuie sa aiba, în fiecare moment,

instrumentele necesare pentru a-și exercita profesia la cele mai înalte standarde de rigoare juridica. Desigur, primul

impact este puternic, cu atât mai mult cu cât Facultatea de Drept nu te pregatește pentru tranziția de la mediul

academic spre cel profesional. De aceea, cred ca este important ca, la început de cariera, sa încerci sa îți menții

entuziasmul, sa privești fiecare provocare drept o oportunitate de a învața și de a te desavârși profesional și sa îți

acorzi timpul necesar pentru a aprecia, în mod sincer, daca profesia de avocat te reprezinta sau nu. Spun aceste

lucruri pentru ca, înca din copilarie, crezul meu a fost ca, indiferent de ceea ce alegi sa faci, trebuie sa faci din

pasiune și cu pasiune. Atât timp cât îți place ceea ce faci, indiferent de tipul și de obiectul de activitate și indiferent

de provocari, vei gasi resorturile interioare necesare pentru a continua și pentru a fi performant. În ceea ce ma

privește, mi-am dorit dintotdeauna sa fiu avocat litigant și, deși începutul a fost marcat de emoții, aș opta din nou

pentru același parcurs profesional, întrucât este cel care ma împlinește. Îmi place ceea ce fac și aleg sa practic

aceasta profesie cu dedicare în fiecare zi!”, detaliaza tânara.

La acest moment, este convinsa ca piața avocaturii de business din România reprezinta un sector în care gândirea

critica, pregatirea profesionala continua, time managementul eficient și capacitatea de a te adapta prompt în raport

de variabile neprevazute sunt principalele atuuri pe care trebuie sa le ai pentru a te situa printre cei mai buni tineri

avocați.

De asemenea, i s-a confirmat faptul ca profesia de avocat implica realizarea a numeroase sacrificii în plan
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personal. „Contrar opiniei majoritare, apreciez ca gasirea unui echilibru între viața personala și cea profesionala

trebuie sa devina o prioritate pentru fiecare dintre noi, în particular, respectiv pentru profesie. Doar un astfel de

echilibru poate garanta desfașurarea activitații la cele mai înalte standarde de performanța, cu pasiune și motivație.

În acest scop, cred ca tânara generație are responsabilitatea de a determina o schimbare de paradigma, prin

promovarea unei flexibilizari a programului de lucru și a unor metode alternative de gestionare a activitații. Strict

în ceea ce ma privește, sunt sigura ca a face parte dintr-un colectiv tânar și ambițios, care asigura oportunitați de

dezvoltare profesionala continua prin încurajarea implicarii într-o gama diversa de proiecte, este o oportunitate

care trebuie prețuita și valorificata. În calitate de avocat definitiv, îmi doresc sa fiu implicata în mod constant în

proiecte din ce în ce mai complexe, care sa ma provoace din punct de vedere intelectual și sa ma încurajeze sa ies

din zona de confort. Totodata, îmi doresc sa îmi continui parcursul academic și sa ma dedic mai mult activitații de

cercetare juridica, întrucât ne aflam într-un punct în care dreptul evolueaza în mod accelerat în era digitala, iar

schimbarile sociale determina în mod constant modificari legislative, pentru care trebuie sa fim temeinic pregatiți”,

transmite Alexandra Tuța.
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